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Nyomtatott és online sajtó 
         

     

Orbán Viktor az EU-csúcsot előkészítő videókonferencián vett részt 
2023. február 7. – MTI, Origo, Magyar Nemzet, Mandiner, 888.hu, hirado.hu, PannonRTV 

Orbán Viktor miniszterelnök a csütörtökön kezdődő uniós csúcstalálkozó előkészítéseként 

közös videókonferencián vett részt a lengyel, a belga, a finn és a máltai kormányfővel, a bolgár 

államfővel valamint Charles Michellel, az Európai Tanács elnökével; a téma az ukrajnai 

háború, az európai gazdasági nehézségek és az illegális migráció volt - tájékoztatta az MTI-t 

Havasi Bertalan, a miniszterelnök sajtófőnöke kedden. Az ukrajnai napirendi pont kapcsán 

Orbán Viktor ismét azonnali tűzszünetet és béketárgyalásokat szorgalmazott valamint végre 

érdemi politikai vitát a brüsszeli szankciókról, azok ugyanis tönkreteszik Európa gazdaságát. 

Kiemelte: ebben a helyzetben az uniós tagállamok számára sokkal gyorsabbá és egyszerűbbé 

kell tenni a hozzáférést az európai kohéziós és újjáépítési alapokhoz. A migrációról szólva a 

magyar kormányfő újra felszólította Brüsszelt, hogy szálljon be a határvédelem 

finanszírozásába, a kerítések ugyanis egész Európát védik. 

 

Szijjártó Péter: Szerbia és Magyarország eddig is és a jövőben is segíti egymás 

energiabiztonságát 
2023. február 7. – MTI, MagyarNemzet, ORIGO, Vajma.info, Demokrata, Hirado.hu, 

MagyarHírlap, 888.hu 

Az ukrajnai háborúnak az energiaellátás biztonságára drámai hatása volt, ám Magyarország és 

Szerbia a baráti, stratégiai együttműködés jegyében eddig is segítette egymás 

energiabiztonságát, és ez a jövőben is így lesz - szögezte le Szijjártó Péter külgazdasági és 

külügyminiszter kedden Belgrádban. "A háború drámai hatásai nagyon komoly károkat 

okoznak mindkét országnak, ezért mind Szerbia, mind Magyarország a mielőbbi békében 

érdekelt. Sajnáljuk, hogy a háború retorikája még mindig jóval hangosabb a béke retorikájánál, 

és sajnáljuk, hogy napjainkban is sok olyan döntés és nyilatkozat születik, amely a háború 

meghosszabbításának és esetleges eszkalációjának rizikóját hordozza" - húzta alá. Hozzátette: 

a háborúnak az egyik drámai hatása az energiaellátási válságban öltött testet. Szijjártó Péter és 

Dubravka Djedovic szerb bányászati és energiaügyi miniszter megállapította, hogy Szerbia és 

Magyarország sikerrel vette az eddigi akadályokat, és ebben a háború és szankciók miatt 

kialakult rendkívül bizonytalan energiaellátási környezetben is biztosítani tudták saját 

energiaellátásukat. 
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https://www.origo.hu/itthon/20230207-orbanviktor-az-eu-csucsot-elokeszito-videokonferencian-vett-reszt.html
https://magyarnemzet.hu/kulfold/2023/02/szijjarto-peter-szerbia-es-magyarorszag-a-jovoben-is-segiti-egymas-energiabiztonsagat
https://magyarnemzet.hu/kulfold/2023/02/szijjarto-peter-szerbia-es-magyarorszag-a-jovoben-is-segiti-egymas-energiabiztonsagat
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Bekérette a magyar nagykövetet a román külügy, amiért Németh Zsolt a székely 

zászló korlátozásoktól mentes használatát követelte 
2023. február 7 – Krónika, maszol.ro, Bihari Napló, szekelyhon.ro 

Újabb diplomáciai konfliktus robbant ki Magyarország és Románia között: a román 

külügyminisztérium kedden közölte, hogy bekérette Magyarország bukaresti nagykövetét, 

miután Németh Zsolt, az Országgyűlés külügyi bizottságának elnöke közösségi oldalán a 

székely zászló szabad használatát szorgalmazta Romániában. A bukaresti külügyminisztérium 

indoklása szerint Romániában nem létezik Székelyföld nevű területi közigazgatási egység, így 

saját jelképre sem jogosult. A bejegyzésben az látható, ahogy Németh Zsolt többedmagával egy 

épület – a budafok-tétényi városháza – erkélyén áll, a csoport egyik tagja pedig székely zászlót 

lobogtat. A képhez a következő kommentárt fűzte: „A székely zászló addig lobog a magyar 

közintézmények homlokzatán, amíg a román állam engedélyezi korlátozástól mentes szabad 

használatát Románia egész területén! Hajrá székelyek! Hajrá Erdély!”  

 

Németh Zsolt a székely zászló ügyében: Románia mikor kívánja teljesíteni jó 100 

éves adósságát? 
2023. február 7. – Krónika 

Nem hagyta szó nélkül Németh Zsolt, a magyar Országgyűlés külügyi bizottságának elnöke, 

hogy a székely zászló közintézményeken történő használatának tiltását kifogásoló bejegyzése 

miatt a román külügyminisztérium bekérette Magyarország bukaresti nagykövetét. A fideszes 

politikus kedd este posztolt Facebook-bejegyzésében megjegyezte, a székely zászlót immár tíz 

éve üldözik Romániában, annak ellenére, hogy a strasbourgi bíróság elítélte ezt a gyakorlatot. 

Németh Zsolt kitért rá, hogy Bogdan Aurescu román külügyminiszter egy nappal korábbi, 

„jubileumi Facebook-posztja” miatt kedden berendelte a bukaresti magyar nagykövetet és 

kijelentette: Romániában nincs Székelyföld, ezért nem lehet szimbóluma sem. „A székelyek 

nemzetiségi jogait Románia a győztes hatalmak előtt az 1919-es kisebbségi szerződésben, 

valamint a háborúkat lezáró békeszerződésekben garantálta. Aurescu Külügyminiszter Úr 

kiváncsivá tett, hogy jó 100 éves adósságát és a strasbourgi bíróság ítéletét mikor kívánja 

teljesíteni Románia?” – tette fel a kérdést bejegyzésében a magyar Országgyűlés külügyi 

bizottságának elnöke. 

 

Szili Katalin és Bakk Miklós kapja idén az SZNT Gábor Áron-díját 

2023. február 7. – MTI, Magyar Hírlap, hirado.hu 

Szili Katalin miniszterelnöki megbízott és Bakk Miklós politológus, egyetemi tanár veheti át 

idén a Székely Nemzeti Tanács Gábor Áron-díját - közölte a szervezet. Az autonómia 

szolgálatáért járó díjat évente kiosztják. Egyik idei várományosa Szili Katalin miniszterelnöki 

megbízott, aki 2013-ban az elsők között állt ki a Székely Nemzeti Tanács (SZNT) polgári 

kezdeményezése mellett - emlékeztet az MTI-nek küldött közleményében a szervezet. "A 

közmédiában megszámlálhatatlan esetben szólalt meg a nemzeti régiókért indított polgári 

kezdeményezésünk mellett, és miniszterelnöki megbízottként a határon túli magyar 
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https://kronikaonline.ro/belfold/bekerette-a-magyar-nagykovetet-a-roman-kulugy-amiert-nemeth-zsolt-a-szekely-zaszlo-korlatozasoktol-mentes-hasznalatat-kovetelte
https://kronikaonline.ro/belfold/bekerette-a-magyar-nagykovetet-a-roman-kulugy-amiert-nemeth-zsolt-a-szekely-zaszlo-korlatozasoktol-mentes-hasznalatat-kovetelte
https://kronikaonline.ro/kulfold/nemeth-zsolt-a-szekelyzaszlo-ugyben-romania-mikor-kivanja-teljesiteni-jo-100-eves-adossagat
https://kronikaonline.ro/kulfold/nemeth-zsolt-a-szekelyzaszlo-ugyben-romania-mikor-kivanja-teljesiteni-jo-100-eves-adossagat
https://www.magyarhirlap.hu/kronika/20230207-szili-katalin-es-bakk-miklos-kapja-iden-az-sznt-gabor-aron-dijat
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közösségek autonómiatörekvéseinek szószólója lett" - hangsúlyozzák. Az SZNT szerint Szili 

Katalin érdeme, az ő diplomáciai érzékét és kitartását dicséri, hogy 2018-ban az akkori három 

erdélyi magyar párt között megállapodás jött létre, amely a közös cselekvés részévé tette a 

szervezet autonómiastatútumának öt alapvető célkitűzését. A díj másik várományosa, Bakk 

Miklós politológus, egyetemi tanár a közlemény szerint húsz éve segíti tanácsaival, javaslataival 

az SZNT munkáját, és ezek a javaslatok, tanácsok elmélyült tudáson alapuló elméleti 

ismeretektől mozgalmi ötletekig terjednek. "Kivette részét az európai polgári kezdeményezés 

megtervezéséből, az Európa Bizottság elé terjesztett javaslatban szövegrészek, szakkifejezések, 

érvek épülnek az ő elgondolásaira" - áll a közleményben, amely szerint a kolozsvári politológus 

társadalomelméleti munkássága, tanulmányai, egyetemi oktatói hivatása is megérdemli a 

kiemelt elismerést. 

 
Kelemen szerint alkotmányos akadálya van a választások összevonásának – Az 

RMDSZ elnöke nem indul el újra az államfőválasztáson 
2023. február 7 – Krónika, maszol.ro, Nyugati Jelen 

Kelemen Hunor miniszterelnök-helyettes szerint alkotmányos akadálya van a jövő évben 

esedékes helyhatósági és parlamenti választások összevonásának. Az Europa FM rádiónak 

nyilatkozva az RMDSZ elnöke rámutatott, az alkotmány előírja, hogy milyen esetekben lehet 

meghosszabbítani a helyi hatóságok mandátumát, de egyik feltétel sem teljesül jelenleg ezek 

közül. Hasonlóképpen a parlament mandátumát sem lehet tetszés szerint lerövidíteni. „Lehet 

tehát álmodozni a választások összevonásáról, de meg kell találni erre az alkotmány 

előírásainak megfelelő technikai megoldást” – idézte a rádiós nyilatkozatot az Agerpres 

hírügynökség. Kelemen emlékeztetett a Velencei Bizottság vonatkozó ajánlásaira és a 

választások összevonásával kapcsolatos alkotmánybírósági döntésekre is. Hozzátette: a két 

választás összevonásával csak összezavarnák a választókat.  

 

A FRF hallani se akar a Nagy-Magyarország jelkép elfogadtatásáról 
2023. február 7 – maszol.ro 

A Román Labdarúgó Szövetség (FRF) hallani se akar arról, hogy az MLSZ elfogadtassa az 

UEFA-nál Nagy-Magyarország jelképét. „A Román Labdarúgó Szövetség (FRF) nem fogadja el, 

és soha nem fogja elfogadni, hogy Nagy-Magyarország jelképe jelen legyen a stadionokban. Ezt 

az álláspontunkat az UEFA és a FIFA tudtára adjuk, ha napirendre kerül a téma. Amit – 

meggyőződésünk – a többi régióbeli szövetség is megtesz majd” – reagált a gsp.ro 

megkeresésére a FRF azzal kapcsolatban, hogy Csányi Sándor, a Magyar Labdarúgó Szövetség 

(MLSZ) elnöke egy interjúban előrebocsátotta, megpróbálják elfogadtatni a Nagy-

Magyarország jelképeket és az árpádsávos zászlót az UEFA-nál és a FIFA-nál. A FRF 

álláspontja szerint „a revizionizmusnak nincs helye a labdarúgásban”, és az UEFA határozottan 

elítél minden politikailag, ideiológiailag, vallásilag provokáló vagy sértő jelképet, ezek 

„szigorúan ki vannak tiltva a stadionokból”. 
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https://maszol.ro/sport/A-FRF-hallani-se-akar-a-Nagy-Magyarorszag-jelkep-elfogadtatasarol
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Péter Ferenc: 2023 az építkezés éve lesz Maros megyében 
2023. február 7 – maszol.ro 

A február 2-án jóváhagyott költségvetés sarokpontjait ismertette Péter Ferenc Maros megyei 

tanácselnök. „Nagyon sok olyan terv van, amit be kell fejezni és megyeszerte nagyon sok új 

tervek kezdünk el” – fogalmazott Péter Ferenc, Maros Megye Tanácsának elnöke. Mint 

mondta, a költségvetés összeállításakor három alapelvet tartottak szem előtt. Legfontosabb, 

hogy a megyei önkormányzat fennhatósága alá tartozó intézmények működését biztosítsák. „A 

27 hozzánk tartozó intézmény működése azért is fontos, mivel egészségügyi, szociális, 

gyermekjogvédelmi, illetve különböző kulturális-, útkarbantartó-, repülőtér-fenntartó 

szolgáltatásokat biztosítunk”- nyilatkozta a megyeelnök. Mint fogalmazott, a másik fontos 

szempont az volt, hogy folytatni lehessen az elkezdett beruházásokat, illetve új uniós- és 

központi költségvetési alapokat tudjanak lehívni a megye számára. A harmadik fontos alapelv 

az volt, hogy fejleszteni tudják az egészségügyi intézményeket a megye településein.  

 

Sepsiszentgyörgyi Petőfi-szobor: nem hirdetnek új pályázatot, a nyertes 

pályaművet módosítják 
2023. február 7 – maszol.ro, szekelyhon.ro 

A sepsiszentgyörgyi Petőfi Sándor szoborterv körül kialakult vita kapcsán a helyi tanács 

RMDSZ frakciója arra kérte fel Antal Árpád polgármestert és az önkormányzatot, hogy új 

pályázat kiírása helyett a nyertes pályamű módosított megvalósítását támogassa a lakossági 

igények és vélemények figyelembevételével, a szakmai zsűri döntésének is eleget téve, 

tájékoztat közleményében a városháza.Felidézik, erős indulatokat váltott ki a közösségi 

médiában aktív sepsiszentgyörgyiek körében a meghirdetett Petőfi-szobor megalkotására kiírt 

pályázat eredményhirdetése. Miután a városháza új pályázat kiírását helyezte kilátásba, a 

szakma is hangot adott véleményének. Így figyelembe véve az összes érintett fél – a nyertes 

terv alkotójának, a lakosságnak, a szakmai zsűrinek, a helyi művészközösségnek és a helyi 

tanács RMDSZ frakciójának – álláspontját, Antal Árpád polgármester az eredeti terv 

módosítása mellett döntött. 

 

Egyre vonzóbb az egyetemistáknak a sepsiszentgyörgyi önkormányzat ösztöndíja 
2023. február 7 – maszol.ro 

A sepsiszentgyörgyi önkormányzat 2014 óta minden évben ösztöndíjprogramot hirdet a 

sepsiszentgyörgyi származású vagy Sepsiszentgyörgyhöz köthető kutatást folytató 

egyetemisták számára. Az összesen 100 ezer lej keretösszegű ösztöndíjra évről évre egyre több 

egyetemi hallgató nyújt be pályázatot. A városháza pályázati felhívása értelmében a 

sepsiszentgyörgyi lakhellyel rendelkező egyetemisták bármilyen témában kutathatnak. Azok a 

diákok, akik bármilyen más romániai településen rendelkeznek lakhellyel, kizárólag 

Sepsiszentgyörggyel kapcsolatos kutatásokra igényelhetnek ösztöndíjat. Az ösztöndíjakat négy 

hónapos időszakban folyósítják, így az alapképzésben részt vevő egyetemi hallgatók havi 300 
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lejes, a mesterképzésben részt vevő hallgatók havi 500 lejes, a doktoranduszok pedig havi 1000 

lejes ösztöndíjat kapnak. 

 

Nem ijedtek meg a magyarveszéllyel riogató bukaresti hangoktól a kolozsvári 

tiszteletbeli konzulok 
2023. február 7. – Krónika 

Felháborodással vegyes megrökönyödéssel kommentálta a Krónikának számos, Kolozsvárt 

tevékenykedő tiszteletbeli konzul – román és külföldi egyaránt – azt a Bukarestből érkező 

vádat, miszerint a napokban életre hívott informális konzuli csoport úgymond a magyar állam 

érdekeit, a budapesti kormány illiberális politikáját szolgálná. Az üzletemberként diplomáciai 

tevékenységet is ellátó konzulok szerint a testület a már meglévő együttműködés hatékonyabbá 

tételét szolgálja, és egyszerűen nevetséges álhírnek nevezték, hogy a kezdeményezés Románia 

ellen irányulna. 

 

Rágalomnak bizonyultak a székelyhídi iskola magyar vezetőségét ért 

diszkriminációs vádak 
2023. február 7. – MTI, Krónika, maszol.ro 

Alaptalannak találta a székelyhídi Petőfi Sándor Gimnázium magyar igazgatója és tanári kara 

ellen megfogalmazott diszkriminációs vádakat a Bihar megyei tanfelügyelőség – közölte az 

MTI-vel kedden Kéry Hajnal főtanfelügyelő-helyettes. Bihar megye tanfelügyelőségének 

helyettes vezetője elmondta: múlt héten elektronikus levélben érkezett egy névtelen panasz az 

intézményhez, amelyben egy magát román pedagógusok és szülők képviselőjeként 

meghatározó személy diszkriminációval vádolta a székelyhídi Petőfi Sándor Gimnázium 

vezetőségét. Az elektronikus levelet a Bihar megyei román nyelvű sajtónak is elküldték. Ebben 

többek között az rótták fel a határmenti város kétnyelvű iskolája vezetőségének, hogy állítólag 

a magyar pedagógusokat részesíti előnyben a románokkal szemben, illetve arra próbálja 

rábírni a román nemzetiségű és a vegyesházasságból származó gyerekek szüleit, hogy magyar 

osztályokba járassák csemetéiket. Kéry Hajnal az MTI-nek elmondta: a tanfelügyelőség a 

helyszínen kivizsgálta az ügyet, és azt tapasztalta: a vádak alaptalanok. A névtelen panaszt 

Barta Imre, a székelyhídi kétnyelvű gimnázium igazgatója is tételesen cáfolta.  

 

Beszélni kellene a milliónyi sorstragédiáról is  
2023. február 7. – szekelyhon.ro 

Frontvonalak, páncéltörők, tankok és vadászgépek helyett inkább a milliónyi sorstragédiáról 

kellene beszélnünk – vallja a Székelyhonnak adott interjújában a Kárpátalján élő Dunda 

György újságíró. A Kárpáti Igaz Szó lapigazgatójával a lassan egy éve tartó ukrajnai 

„szörnyűségen” túl az élet mindennapi kérdéseiről is szót ejtettek. „Konkrétan magyar katonák 

kényszerbesorozását nem tudom megerősíteni, ugyanis nem figyelhető meg Kárpátalján, hogy 

szándékosan a magyar kisebbség köreiből soroznának be katonákat. Ilyen tehát nincs. Ami van: 

mindenkit, nemzetiségtől és származástól függetlenül válogatás nélkül visznek a frontra. Az 

E
rd

é
ly
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utcán tehát nem azért állítanak meg, mert valaki ukrán, magyar, román vagy cigány 

nemzetiségű, hanem azért, mert katonaköteles” – fejtette ki Dunda György. 

         
Ismerd meg a cserkészet világát! 
2023. február 7. – ma7.sk  

A cserkészcsapat megalapítására készülnek Párkányban. Hogy az érdeklődő gyerekeknek és 

szüleiknek bemutassák a cserkészélet mibenlétét, vasárnap nagyszabású cserkésznapot 

tartottak a kultúrházban több cserkészcsapat részvételével. Bokor Réka szervezőtől megtudtuk, 

volt már Párkányban cserkészcsapat 1936-tól Szent Imre néven, amely Tóth Gábor 

kántortanító vezetésével alakult, és a 2000-es években szintén Szent Imre cserkészcsapat 

néven alakult újjá. „Mi is ezen a néven tervezünk megalakulni, szóval folytatjuk a hagyományt. 

„Az első számú feladat most az, hogy meg tudjuk szólítani a gyermekeket és szüleiket, 

legfőképpen a 13-16 éves korosztályt” – fejti ki Réka, aki maga négyévesen lett cserkész a 

szőgyéni 32. számú Szent Mihály cserkészcsapatban. A cserkésznapot a szőgyéni, kürti, 

kőhídgyarmati, marcelházi, ipolysági és esztergomi csapatok nagyon jól előkészítették. Katona 

Attila az ipolysági cserkészcsapat vezetője elmondja, rövid ismerkedés után korcsoportok 

szerint őrsöket alkottak - voltak közösségi, csapatépítő játékok és korosztályos kvíz, énekeltek, 

kézműveskedtek, de még a sátorállítás alapjait is elsajátították a kultúrház udvarán. 

 

Megújul a füleki cserkészotthon 
2023. február 7. – ma7.sk  

Látványos változáson esett át a füleki 47. számú Koháry István cserkészcsapat bázisa. A sokéves 

önkéntes munkának és a Miniszterelnökség Nemzetpolitikai Államtitkársága hathatós 

támogatásának köszönhetően hamarosan újra régi pompájában tündököl II. Koháry István 

füleki várkapitány kúriája. Néhány éve még elképzelhetetlennek tűnt, hogy Fülek egyik 

domináns, történelmi épülete valaha megújul. A helyi cserkészek azonban nem törődtek a 

kétkedőkkel, és a kezükbe vették a kúria sorsát. Támogatás nélkül, időt és saját anyagiakat sem 

sajnálva évekig dolgoztak azon, hogy méltó cserkészotthont alakítsanak ki maguknak, és hűek 

maradjanak II. Koháry István emlékéhez. Mára a barokk kastély gyönyörűen megújult, a 

munka azonban még korántsem ért véget. A füleki Koháry-kúriát II. Koháry István építtette, 

miután kiszabadították Thököly Imre fogságából, és visszatért Fülekre. Mivel a törökök és 

Thököly a várat és a várost is lerombolták, Koháry elkezdte az újjáépítést. 

 

Sólymos: A Híd platform saját kvótájából biztosít helyet a Magyar Fórum 

jelöltjeinek 
2023. február 7. – ma7.sk, felvidek.ma, Új Szó  

Sólymos László, a Szövetség Országos Tanácsának elnöke nyílt levélben fordult Simon Zsolthoz 

a januárban megkezdett kétpárti tárgyalások kapcsán. A szerkesztőségünkbe eljuttatott nyílt 

levélben Sólymos arra emlékeztet, Simon a parlamenti választások közeledtével a nyílt levél 
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műfaját választotta és nyilvánosan fordult a Szövetséghez. Sólymos leszögezi, "a voksolásra 

való felkészülés szerintem is minden szlovákiai magyart érint, úgy gondoltam, mégsem kellene 

őket terhelnünk a tárgyalások első fejezeteinek részleteivel. A sajtóban elhangzott, egymásnak 

ellentmondó nyilatkozatokat látván azonban fontosnak tartom, hogy az emberek is tisztán 

lássák közös dolgainkat.  Mindannyiunknak nagy a felelőssége abban, hogy a szeptember végi 

előrehozott választásokat követően közösségünknek lesz-e ismét egy erős parlamenti 

érdekképviselete.” 

 

Sólymos: Budajt nem érdekli, hogy a vereknyei hulladéklerakó továbbra is 

veszélyezteti a Csallóköz ivóvízkészletét 
2023. február 7. – ma7.sk, felvidek.ma, bumm.sk, Új Szó  

Évtizedes nem kívánt örökség a vereknyei szemétlerakó, amelynek veszélyes vegyi hulladékai 

a bősi vízerőmű megépítése óta szivárognak a megemelkedett talajvíz miatt a környező talajba, 

és egyre nagyobb területet elérve. A tétlenség miatt jelenleg ott tartunk, hogy a talajban lévő 

veszélyes anyagok már a legnagyobb kincsünket, a csallóközi vízkészletet is veszélyeztetik. 

2015-ben az akkori környezetvédelmi miniszter megígérte, hogy segít Vereknyének. 

Tanulmányok is készültek a méreganyag-szivárgás meggátolásának lehetőségeire, a tárca ezek 

közül az ún. kapszullás módszert választotta. Ez volt viszonylag a legolcsóbb megoldás is, 

amelynek az a lényege, hogy a területet elszigetelik, ezzel átmenetileg leállítanák a mérgező 

anyagok Csallóköz felé áramlását. Az eljárás azonban máig nem indult meg. Pedig a 

versenypályázatot is kiírták, Sólymos László minisztersége idején a parlament gyorsított 

eljárásban elfogadta a geológiai törvény módosítását, amellyel lehetővé vált az érintett 

területek – amelyek tulajdonosaival nem tudtak korábban megegyezni – kisajátítása. 

 

Rólunk nélkülünk – A Duna Menti Nemzeti Parkról… 
2023. február 7. – felvidek.ma, bumm.sk  

A Szlovák Agrárkamara sajtóközleményben adott hangot annak, hogy nem ért egyet a 

napokban a Duna Menti Nemzeti Parkról kiadott közleménnyel. „A Szlovák Agrárkamara 

tényleges mezőgazdászainak nevében kijelentem, hogy nem értek egyet azzal a 

sajtóközleménnyel, amelyet néhány nappal ezelőtt Ján Budaj környezetvédelmi miniszter a 

parlament néhány képviselőjével közösen kiadott arról, hogy megbízta a Szlovák Köztársaság 

Állami Környezetvédelmi Hivatalát, hogy dolgozza ki az új, úgynevezett Duna Menti Nemzeti 

Park, közismert nevén Podunajsko szakdokumemtációját” – tájékoztatott Patasi Ilona, 

mérnök, a Szlovák Agrárkamara igazgatója, aki kifejezte felháborodását a környezetvédelmi 

miniszter tervezett intézkedése miatt. „Ismert előttünk, hogy a nemzeti park egy kiterjedt 

térség, amelyben érintetlen ökoszisztéma van jelen, bioközpontokkal, ahol a természetvédelem 

mindennél fontosabb. Tudatosítjuk, hogy védeni kell a már meglevő védett területeket, de nem 

tudunk elfogadni olyan döntéseket, amelyek azoknak az embereknek a tájékoztatása nélkül 

születnek, akik azon a területen élnek és gazdálkodnak.” 

 

 

Fe
lv

id
é

k
 

https://ma7.sk/aktualis/solymos-budajt-nem-erdekli-hogy-a-vereknyei-hulladeklerako-tovabbra-veszelyezteti-a
https://ma7.sk/aktualis/solymos-budajt-nem-erdekli-hogy-a-vereknyei-hulladeklerako-tovabbra-veszelyezteti-a
https://felvidek.ma/2023/02/rolunk-nelkulunk-a-duna-menti-nemzeti-parkrol/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. február 8. 

. 

 

Új együttműködés Bél Mátyás örökségének népszerűsítésére 
2023. február 7. – bumm.sk  

Bél Mátyás öröksége a ma emberének is értékes és fontos lehet, és ezért oda kell rá figyelnünk. 

Ez a közös meglátás az alapja a besztercebányai Bél Mátyás Egyetem és a pozsonyi Bél Mátyás 

Intézet együttműködésének, amely ma hivatalos keretet is kapott. A két intézmény vezetője az 

egyetem rektorátusán egy memorandum aláírásával adott formát partnerségüknek. „Az 

együttműködésünk elsősorban Bél Mátyás szellemi örökségét hívatott ismertetni egy szélesebb 

közönséggel. A 18. század egyik legfontosabb hazai tudósáról, írójáról, közéleti személyiségéről 

van szó, aki munkásságában a nemzetiségek közötti egyenlőséget, a vallási türelmet, az 

emberek és nemzetek közötti együttműködést, a hazaszeretet, az oktatásban és kultúrában lévő 

potenciált hangsúlyozta,” mondta Vladimír Hiadlovský, az egyetem rektora. Az 

együttműködésükkel a partnerek az oktatási és a kisebbségvédelmi szférákat szeretnék 

összekötni, egyben fejleszteni a polgári együttélés és tolerancia gondolatát. Inspirálónak 

tartják Bél Mátyás munkájának magas, nemzetközileg is elismert minőségét. 

 
Energetikai kérdésekről tárgyalt Szijjártó és Đedović Belgrádban 
2023. február 7. – PannonRTV, Vajma.info 

A magyar külgazdasági és külügyminiszter a szerb bányászati és energiaügyi miniszterrel a 

további együttműködési lehetőségekről, a gázbeszerzés diverzifikációjáról és villamosenergia-

összeköttetés kapacitásának a megduplázásáról is tárgyalt. Szerbia és Magyarország számára 

is fontos az energiabiztonság garantálása, és ebben a két ország eddig sikeres volt, egymást is 

segítette, és ez a jövőben is így lesz – hangzott el Belgrádban Szijjártó Péter magyar 

külgazdasági és külügyminiszter, valamint Dubravka Đedović szerb bányászati és energiaügyi 

miniszter közös sajtótájékoztatóján. A két politikus a további együttműködési lehetőségekről, 

a gázbeszerzés diverzifikációjáról és a villamosenergia-összeköttetés kapacitásának a 

megduplázásáról is tárgyalt. Az ukrajnai háborúnak és az európai szankcióknak drámai hatása 

van az energiaellátásra, Szerbia és Magyarország azonban eddig sikerrel vette az akadályokat 

– hangsúlyozta Szijjártó Péter magyar külgazdasági és külügyminiszter. 

 

Félmilliárd dinár kisebbségi lapoknak 
2023. február 7. – Magyarszo.rs 

A lapok fennállásának szavatolása, a kiadóházak munkájának elősegítése a célja a tartományi 

kormány éves támogatásának, melyet a kisebbségi nyelveken megjelenő nyomtatott 

sajtótermékeknek ad minden évben, jelentette ki kedden Újvidéken a Városi Könyvtár Digitális 

Ifjúsági Központjában megszervezett ünnepélyes szerződés-aláíráson Igor Mirović tartományi 

kormányfő. Mirović hozzátette, a kormány számára fontos a kisebbségi média, éppen ezért 

növelik évről évre a támogatási keretet is: emlékeztetett arra, hogy mandátuma elején még 260 

millió dinárt tett ki a támogatások összege, tavaly 390 milliót, az idén pedig 490 milliót 

bocsátanak a lapok rendelkezésére. Úgy fogalmazott, a vajdasági adminisztráció tisztában van 
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az áremelkedésekkel, inflációval, a lapok előállításához szükséges eszközök beszerzésének 

bonyolultságával, a tavalyi kerethez képest, mégis, úgy véli, sikerült nagyobb mértékben 

növelni az összeget, mint azt az infláció megkívánta, s ezért talán látszik az a törődés is, amelyet 

a vajdasági kormány e lapok felé mutatni szeretne. 

 

Szeretettel alkotni 
2023. február 7. – Magyarszo.rs 

Decemberben háromhetes önálló kézimunka-kiállításon lehetett megcsodálni Kalmár Mária 

alkotásait, Temerinben. Legutóbb 2001-ben volt kiállítása, a mostanin az elmúlt több mint 

húsz év alatt készült műveit mutatta be. Különböző technikával készült hímzéseket, fehér 

hímzést, kalocsai hímzést állított ki, kötött, illetve horgolt tárgyakat, valamint préselt 

virágokból készült kompozíciók is helyet kaptak a kiállításon. – A kézimunka számomra 

lételem, mert hogyha nem csinálnám, akkor nem tudnék mihez kezdeni a szabadidőmben. Az 

volt a vágyam, hogy megmutassam az embereknek, mivel foglalkozom. A decemberi kiállítás a 

tudásomat tükrözte – mondta Kalmár Mária. 

 

Az ember élő templom 
2023. február 7. – Magyarszo.rs 

A hétvégén az adai Szentháromság Plébánia szervezésében verbita rendi szerzetesek hirdették 

a keresztény hit fontosságát. Indonéziából, Indiából, Ghánából és Felvidékről érkeztek az Isteni 

Ige Társaság atyái és kispapjai a Vajdaságba. A két napon át tartó missziós hétvége célja az volt, 

hogy felébresszék az emberekben a missziós öntudatot. A verbita rendet Szent Arnold Janssen 

egyházmegyés pap alapította meg 1875-ben, ezt követően sok misszionárius utazott a világ 

különböző országaiba, hogy hirdesse a keresztény hitet. A Magyarországon Lourdu atyaként 

ismert indiai származású Chavvakula Lourduraju verbita atya elmondta, hogy az adai missziós 

hétvége alkalmával igyekeztek megosztani hitüket a fiatalokkal és a részt vevő családokkal. 

           
ORFK: több mint 7500-an érkeztek Ukrajnából kedden 
2023. február 8. – MTI, hirado.hu, karpatalja.ma 

Az ukrán-magyar határszakaszon 3919-en léptek be Magyarországra kedden, a román-magyar 

határszakaszon belépők közül pedig 3672-en nyilatkoztak úgy, hogy Ukrajnából érkeztek - 

tájékoztatta az Országos Rendőr-főkapitányság (ORFK) szerdán az MTI-t. A közlemény szerint 

a beléptetettek közül a rendőrség 86 embernek állított ki harminc napra érvényes, ideiglenes 

tartózkodásra jogosító igazolást. Vonattal 45 ember - köztük 13 gyermek - érkezett Budapestre 

az ukrajnai háború elől menekülve - tudatta az ORFK. 
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Nemzetközi összefogás Kárpátalja intézményeiért a Katolikus Karitász 

szervezésében 
2023. február 07. – karpat.in.ua 

A Katolikus Karitász az elmúlt hetekben 30 aggregátort vitt Kárpátaljára. Legutóbbi 

adományukban 2 tonna tartós élelmiszer és higiéniai eszközök szerepeltek, amelyekre 

továbbra is nagy szükség van. E mellett 20 nagy teljesítményű áramfejlesztőt is tartalmazott a 

szállítmány. Ezek a generátorokat a Svéd Lions Clubok Szövetsége vásárolta. Az eddigi 

Ukrajnába eljuttatott adományaik összértéke 800 millió forintnak felel meg. A most leszállított 

húsz generátor mintegy nyolcmillió forintba került. 

 

Meghosszabbították a hadiállapotot Ukrajnában 
2023. február 07. – karpatalja.ma, kiszo.net, karpataljalap.net 

Ismét meghosszabbították a hadiállapotot és az általános mozgósítást Ukrajnában: február 19-

től további 90 napig lesz érvényben. Ukrajna Legfelsőbb Tanácsa február 7-i ülésén döntött a 

hosszabbítás mellett. Immár hatodszor. 

 

Diplomaosztó az ungvári magyar intézetben 
2023. február 07. – kiszo.net 

Tizenkilenc diáknak nem csupán egy szokványos hétköznap volt a keddi, ők életük egyik 

jelentős mérföldkövéhez érkeztek azzal, hogy mester fokozatú diplomát szereztek az Ungvári 

Nemzeti Egyetem (UNE) Ukrán–Magyar Oktatási–Tudományos Intézetében (UMOTI). A 

magyar nyelv és irodalom, a történelem és országismeret, illetve matematika szakos diákok 

közül ketten kitüntetéssel végeztek, egyikük pedig, kitartó munkájának köszönhetően, két 

oklevéllel is büszkélkedhet. 

 

Svéd‒magyar összefogással adományoztak generátorokat és élelmiszert 

Kárpátaljának 
2023. február 07. – karpataljalap.net 

A Svéd Lions Clubok Szövetsége és a Katolikus Karitász (Caritas Hungarica) generátorokat és 

két kisbusznyi élelmiszert adományozott a Munkácsi Egyházmegyei Karitásznak. A 20 darab 

nagy teljesítményű generátort és közel 2 tonna tartós élelmiszert az érintett szervezetek 

képviselői szerdán Munkácson adták át a Munkácsi Egyházmegyei Karitász raktárában. A 

kipakolást követően Écsy Gábor, a Katolikus Karitász országos igazgatója elmondta: a háború 

kezdete óta sokféle összefogás alakult azért, hogy Kárpátalján és a háború sújtotta területeken 

segítsék az ott élő embereket. 
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https://karpataljalap.net/2023/02/07/sved-magyar-osszefogassal-adomanyoztak-generatorokat-es-elelmiszert-karpataljanak
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Aknára bukkantak az Ungvári járásban 
2023. február 07. – karpataljalap.net 

A napokban bejelentés érkezett a Rendkívüli Helyzetek Állami Szolgálatához (DSZNSZ), 

miszerint Nagyláz közelében egy aknára bukkantak. A helyszínre azonnal kiérkeztek a 

tűzszerészek és megsemmisítették a veszélyes robbanószert. Az eset során senki nem sérült 

meg, a DSZNSZ dolgozói arra kérik a lakosokat, hogy amennyiben veszélyes tárgyra 

bukkannak, értesítsék az illetékes szolgálatot és semmiképp se próbálják egyedül 

megsemmisíteni azt. 

 

Több mint félezer utca kapott új nevet Kárpátalján 
2023. február 07. – karpatalja.ma  

Kárpátalján eddig több mint 500 utcát neveztek át az orosz-ukrán háború kitörése óta – írja a 

zakarpattya.net.ua. Vadim Poznyakov, Ukrajna dekommunalizációja elnevezésű civil szervezet 

vezetője szerint még további átnevezések is tervben vannak. Egyes lakóközösségek azonban 

szavazással próbálják elérni, hogy ne változtassák meg az általuk lakott utca nevét. 

 
 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. február 7. – Kossuth Rádió 

 

1817-ben ezen a napon született Trefort Ágoston, aki 1872-től öt kormányzat alatt volt vallás- 

és közoktatásügyi miniszter. Nemzetstratégiai szempontból fontosnak tartotta az oktatásügyet. 

Úgy vélte: „Magyarország fennállása a kultúra kérdése.” Minisztersége idején 2500 új községi 

és 600 új felekezeti népiskola épült. Félmillióval nőtt az iskolába járók száma, mellyel 

jelentősen csökkent az analfabéták aránya. Sokat tett a lányok oktatásának fejlesztéséért is, 

létrehozta az első felsőbb leányiskolát, azonban a nők egyetemi képzését nem támogatta. Az 

ipari szakoktatás kifejlesztése szintén az ő érdeme, előnyben részesítette a nem humán, hanem 

ipari vagy kereskedelmi pályára nevelő intézményeket: „Legyünk jó kézművesek, kereskedők, 

gazdák, szóval a productio emberei. Ez nem válik szégyenére, nem derogál senkinek. 

Erkölcseinkben és szokásainkban kell átalakulnunk, ha közgazdaságilag akarunk átalakulni.” 

– mondta Trefort Ágoston. 

Trefort főképpen a felsőoktatást tekintette kulcsfontosságúnak, ugyanis „a világosság mégis 

felülről jön… s ezért – a felsőbb oktatás a legfontosabb.” A felsőoktatást ő emelte európai 

színvonalra. 1872-ben nyílt meg a kolozsvári Ferenc József Tudományegyetem, mint az ország 

második egyeteme, és ekkor alakult a Polytechnikum Műegyetemmé. Új karok jöttek létre, 

K
á

rp
á

ta
lj

a
 

https://karpataljalap.net/2023/02/07/aknara-bukkantak-az-ungvari-jarasban
https://karpatalja.ma/karpatalja/kozelet/tobb-mint-felezer-utca-kapott-uj-nevet-karpataljan/
https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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felépültek az orvostudományi és természettudományi épületek, kialakultak a művészeti 

felsőoktatás intézményei. Ezekkel egy időben nem csak a színvonal, hanem az egyetemi 

hallgatók és oktatók létszáma is emelkedni kezdett. Ezek után egy harmadik egyetem 

létrehozásán is fáradozott 1881-től. 1883-ban Pozsonyban és Kassán is helyszíni szemléket 

tartott, s 1885-ben már törvényjavaslatot is kidolgoztatott a pozsonyi Orvos- és 

Természettudományi Kar felállításáról, de ez végül csak terv maradt. Különböző külföldi 

ösztöndíjakat is létrehozott, hogy a fiatalok európai szintű tudást szerezhessenek. 

Azóta Magyarországnak több mind 60 felsőoktatási intézménye van, és a Kárpát-medencében 

is számtalan, ahol magyar nyelven vagy magyar nyelven is oktatnak. Ezek együttműködésének 

is számtalan példáját ismertettük a Határok nélkülben. Ma a Tokaj-Hegyalja Egyetem egyik 

kezdeményezését a felvidéki Szepsiben, ahol oktatási intézményvezetőknek mutatták be 

képzési lehetőségeiket. A Tokaj-Hegyalja Egyetem Sárospatakon 2021. augusztus 1-én kezdte 

meg működését, az Eszterházy Károly Egyetemből kiváló szakok továbbvitele mellett több új - 

szőlész-borász-, pedagógus, turisztikai-vendéglátóipari, illetve számítástechnikai képzést is 

indított.  

 

Több témát is érintett Hegedűs Csilla Európai Beruházások és Projektek Minisztériumának 

államtitkára, az RMDSZ kultúráért felelős ügyvezető alelnöke, nagyváradi sajtótájékoztatóján. 

Ismertette a vállalkozók számára nemsokára elinduló 350 millió eurós digitalizációs 

pályázatot, beszélt az épített örökségeket érintő műemlékvédelemről. Az egyre népszerűbb 

Örökségünk Őrei programról is kérdeztük Hegedűs Csilla államtitkárt.  

 

Az utolsó téli hónap, a február, a legtöbb gazdaságban a tavaszra történő felkészülés jegyében 

telik. Nem így Kárpátalján, ahol még a tavalyi termés betakarítását sem tudták befejezni. Nehéz 

helyzetben vannak a kárpátaljai gazdák. A légiriadók és az áramszünetek is rendkívüli 

mértékben nehezítik a munkát, a rossz időjárási viszonyok miatt pedig elhúzódott a 

betakarítás.  

 

Székelyudvarhely és Székelykeresztúr között a településeken megindulhat egy olyan fejlődés, 

ami nem csak a két székelyföldi város között naponta ingázók életét könnyíti meg, de 

idegenforgalmi szempontból is jelentős – mondta el Bíró Barna Botond, a Hargita megyei 

Önkormányzat elnökhelyettese. A beruházás értéke mintegy 32 millió euró. Több mint 21 

kilométer út felújítására írták alá az építkezési engedélyt tegnap. Az út teljes szakaszán 

kerékpárutat terveznek kialakítani.  

 

A zentai Homolya-Horváth Ágnes, a Magyar Szó délvidéki napilap újságírója érdemelte ki a 

Külhoni Média a Családért-díj 2022-es közönségdíját. Csillagszemű hármasikrek című 

írásában egy nagycsaládot mutatott be.  
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Énekeit, mondókáit, meséit és érdekes történeteit édesanyjától tanulta, majd az Ipoly-

völgyében élő idősektől később tudatosan gyűjtötte is, hogy aztán saját gyermekeinek, 

unokáinak és óvónőként, előadóként Felvidék-szerte mondja, énekelje, s könyvekben adja 

tovább. A Kossuth Rádió Nagyok c. műsorának vendége este fél nyolctól a palócság hiteles 

krónikása és jeles kutatója, az Ipolybalogon élő Lőrincz Sarolta Aranka lesz, aki életművéért 

nemrég a Magyar Kultúra Lovagja címet vehette át. 


